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گروه سیاسی - سیدمجید حسینی: حضور محمدجواد 
ظریف در کلاب هاوس و سخنان صریح پس از مدتی سکوت 
درباره برجام، بار دیگر موجب آغاز شدن انتقادات نسبت به او 
و همچنین برجام توسط منتقدان همیشگی برجام، شد. آنها 
که پاســخی برای سخنان صریح و مستدل ظریف نداشتند، 
به کلی گویی بســنده کردند و روش همیشگی خود، یعنی 
تخریب را در پیش گرفتند و به دو پرســش اساســی پاسخ 
ندادند. اول این که اگر برجام بد بود، چرا پس از رفتن دولت 
قبل، خودشان هم به دنبال توافق هستند؟ و دوم این که چرا 
پس از گذشت نزدیک به دو سال از در اختیار گرفتن مسند 
قدرت، هنوز موفق نشده اند به توافقی نصفه و نیمه هم دست 

یابند تا بخشی از تحریم ها علیه ایران را حذف کند؟
مروری بر وضعیت اقتصادی کشــور در دوران قبل و پس 
از برجــام، بهترین معیار برای ســنجش اهمیــت برجام در 
اقتصاد کشور است. کسانی که 80 درصد مشکلات اقتصادی 
کشــور را ناشی از سوءمدیریت و کمتر از 20 درصد را ناشی 
از تحریم می دانســتند، هم اکنون نه تنها برای رفع تحریم 
گام موثری برنداشــته اند، بلکه مسئولیت 80 درصدی خود 
را هم در ســوءمدیریتی که مشــکلات اقتصادی کشــور را 
در دو ســال اخیر چند برابر کرده، نمــی پذیرند. مروری بر 
تاثیرات اقتصادی برجام نشان می دهد که برجام خلاف آنچه 
مخالفان آن وانمود می کردند تاثیرات مثبت غیرقابل انکاری 
در وضعیت اقتصادی کشور داشت اما این تاثیرات در صورت 
تداوم برجام و خارج نشــدن دونالد ترامپ از آن می توانست 

به مراتب بیشتر باشد.
عــلاوه بر آن در اواخر دولت روحانی که با روی کار آمدن 
جو بایدن در آمریکا، فرصت بازگشت دوباره آمریکا به برجام 
فراهم شده بود، دست دولت قبل در مذاکرات بسته شد و این 
موضوعی بود که حسن روحانی رییس جمهور سابق، هم در 
آخرین روزهای دولتش در تابســتان سال 1400 و هم پس 
از آن چند بار به آن اشــاره کرد. در واقع اگر دولت قبل می 

توانســت مذاکره کند، باز هم شاهد لغو تحریم می توانستیم 
باشــیم اما مســئولان بالاتر از دولت، صلاح نمی دیدند این 
مذاکرات در زمان دولت قبل به نتیجه برسد و حالا هم که دو 
سال از روی کار آمدن دولت ابراهیم رئیسی سپری می شود، 
نه تنها تحریم لغو نشده و گشایشی در مذاکرات حاصل نشده، 
بلکه حتی گرهی هم از مشــکلات اقتصادی  معیشتی مردم 
باز نشــده و هر روز شاهد بالا رفتن قیمت کالاهای اساسی و 
ثبت رکوردهای جدید نقدینگی و تــورم و بیکاری و گرانی 

مسکن و ... هستیم.
ســال 2016 یا 1385 را می توان نخستین سال اجرای 
برجام دانست. در آن سال صادرات نفت ایران از مرز 2 میلیون 
بشــکه در روز عبور کرد و رشــد اقتصادی کم نظیری برای 
ایران ثبت شــد: 12.5 درصد! این درحالی بود که در آخرین 
ســال دولت محمود احمدی نژاد، رشد اقتصادی ایران منفی 
7 و 7 دهــم درصد بود و رد ســال های اولیه دولت روحانی 

هم ابتدا شــاهد رشد اقتصادی 3 دهم درصد و سپس 3 و 2 
دهم درصد بودیم که در سال 1394 به منفی 1 و شش دهم 
درصد کاهش یافت. اما با برجام رشد اقتصادی ابتدا به 12.5 
درصد رسید و سپس عدد 3 و هفت دهم درصد را ثبت کرد. 
هرچند با خروج آمریکا از برجام، دوباره شــاهد رشد منفی 

اقتصادی کشور بودیم. 
سال 2018 که آمریکا از برجام خارج شد، رشد اقتصادی 
ایران به منفی 4.8 درصد رســید و صادرات نفت نیز کاهش 
یافت. در ســال 2019 وضعیت از سال 2018 هم بدتر شد. 
آمریکا در این ســال، دیگر معافیت هــای واردات نفت ایران 
را تمدید نکرد و رســماً اجرای »سیاســت به صفر رساندن 
صادرات نفت ایران« را آغاز کــرد. صندوق بین المللی پول، 
رشد اقتصادی ایران در سال 2019 را منفی 9.5 درصد برآورد 
کرده اســت. در حوزه جذب سرمایه گذاری خارجی، پس از 
برجام، تفاهم نامه های متعددی با شــرکت های خارجی در 

حوزه های مختلف اقتصادی منعقد شد که تعداد کمی از آنها 
تبدیل به قرارداد شــد و مابقی با خروج آمریکا از برجام، در 
همان حد تفاهم نامه باقی مانــد. اگر آمریکا از برجام خارج 
نمی شد میزان سرمایه گذاری خارجی، بسیار رشد می کرد. 
در همان دوره قرار داد خرید بیش از صد فروند هواپیما برای 
نوسازی ناوگان هوایی فرسوده ایران، با شرکت ایرباس منعقد 
شــد که پس از ورود 3 هواپیما، ترامپ از برجام خارج شــد. 
در حال حاضر یک ســوم ناوگان هوایی کشور زمینگیر است 
و مابقی هم بیش از 20 سال عمر کرده اند و به دلیل تحریم 

قادر به خرید هواپیما نیستیم.
آزادی وجوه مسدودشده ایران پس از برجام، از مهمترین 
دســتاوردهای برجام بود که البته هیچــگاه گزارش دقیق و 
کاملی از چگونگی صرف آن ارائه نشــد اما آزادسازی همین 
وجوه، یکــی از موفقیتهای برجام بود که همواره مورد انتقاد 
ترامپ قرار می گرفت. گشــایش اعتبارات اسنادی، تسهیل 
ارتباطات بانکی و مبادلات ارزی، کاهش رتبه ریســک ایران 
در ســرمایه گذاری از 7 به 6، تسویه مطالبات بانکی و نفتی 
ایران از شــرکت های مختلف، تامین منابع مالی و گشایش 
خطوط اعتباری، تنها بخشی از دستاوردهای برجام در حوزه 
اقتصادی بودند. ضمن اینکه در سایه تسهیل روابط اقتصادی 
و رشد اقتصادی کشور نیز تورم به شدت کاهش یافت و تورم 
در دو سال پس از لغو تحریم، یعنی 1395 و 1396، زیر 10 
درصد بود.  دســتاوردهای اقتصادی برجام به حدی گسترده 
است که نمی توان آنها را نادیده گرفت. اما اگر برجام پایدارتر 
بود و دیوانه ای همچون دونال ترامپ از آن خارج نمی شــد، 
این دســتاوردها بیشتر و بیشتر هم می شد. هرچند با تغییر 
دولت آمریکا هم امکان از ســرگیری مذاکرات در دولت قبل 
فراهم نشد و دولت فعلی نیز اهتمامی جدی به مذاکرات ندارد 
تا همچنان شــاهد تعمیق مشکلات اقتصادی کشور باشیم؛ 
مشــکلاتی که هم حاصل تحریم است و هم سوءمدیریت و 

دولت فعلی در هر دو حوزه تاکنون ناکام بوده است. 

سخنان ظریف، منتقدان برجام را دوباره به تکاپو انداخت

تاثیرات بی بدیل برجام بر اقتصاد کشور چه بود؟

به گفته رئیس قوه قضائیه  با وجود اقدامات صورت  گرفته، 
هنوز در مقوله ســاماندهی انبارها با مشــکلات و معضلاتی 
مواجهیم که این امر ناشی از وجود فرآیندهای دارای اشکال 

است.
بــه گزارش مرکز رســانه قــوه قضائیه ، حجت الاســلام 
والمســلمین محســنی اژه ای در ادامه بازدیدهای میدانی 
خــود از انبارهــای بنادر، گمــرکات و امــوال تملیکی، در 
راســتای صیانت از حقوق عامه، انسداد گلوگاه های فسادزا و 
ساماندهی فرآیندهای ناظر بر واردات و صادرات، در جریان 
سفر به استان مازندران از بندرهای »امیرآباد« واقع در شرق 
مازندران و »نوشهر« در غرب این استان بازدید به عمل آورد.

در بندر امیرآباد که مورد بازدید و سرکشــی رئیس قوه 
قضائیه  قرار گرفت، مهمترین معضل »فاســد شدن بیش از 
دو هزار و 913 تن ذرت« می باشــد؛ 900 تن از کل ذرت ها 
متعلق به یک شرکت و 2 هزار تن برای شرکت دیگری است؛ 
در حال حاضر شرکتی که مالک 2 هزار تن ذرت است، هنوز 
اقدامی برای ترخیــص محموله ها به عمل نیاورده و این امر 
موجب ســرایت رطوبت حاصل از فساد ذرت ها به دیوارهای 
کنار انبار و در نتیجه آســیب به ســازه شده است همچنین 
این ذرت های فاســد باعث شده باقی ذرت های سالم نیز در 

الوده شوند.
رئیس قــوه قضائیه  در جریان بازدید میدانی خود از انبار 
ذرت های فاسدشده بندر امیرآباد استان مازندران، خطاب به 
مسئولان ذی ربط تاکید کرد که هدفش از این قبیل بازدیدها 
بررسی و انسداد فرآیندها و روندهایی است که موجبات وارد 

آمدن ضرر به بیت المال را فراهم می آورند.
رئیس عدلیه در ادامه، در واکنش به عدم ترخیص دو هزار 
تن ذرت از سوی یک شــرکت، این سوال را مطرح کرد که 
چنانچه تا دو یا چند سال دیگر هم آن شرکتی که در جریان 
مزایده، کالا به او تعلق گرفته، باز هم در ترخیص کالای خود 

تعلل کرد، تکلیف چه خواهد بود؟ 
رئیس دســتگاه قضا در همین راستا تصریح کرد: وجود 
محموله هــای فاســد در انبارهــا، از جهــات مختلف واجد 
ضرر و زیان اســت؛ علاوه بر ضررهای مادی که به واســطه 
تخصیص ارز برای واردات آن ها به کشور تحمیل می شود و یا 
هزینه هایی که بعضاً برای معدوم سازی آن ها صرف می شود، 
موضوع مهم دیگر آن اســت که این محموله های فاسد گاهاً 
موجبات ســرایت فساد به سایر محموله های موجود در انبار 

را فراهم می آورند. 
رئیس قوه قضائیه  با اشاره به فاسد شدن بیش از دو هزار 
و 900 تــن ذرت در یکی از انبارهای بندر امیرآباد مازندران 
گفت: از شــدت بــوی نامطبوعی که از ایــن محموله ذرت 
فاسدشده متصاعد می شود، به سختی می توان وارد انبار شد.

رئیس قوه قضائیه  بیان داشت: باید تاکید کنم که وضعیت 
مشــاهده شــده در بنادر اســتان مازندران، وضعیت بسیار 
نابسامانی است و اصلا قابل قبول نیست که کالای مورد نیاز 
مردم وارد کشــور شود، مدت ها در انبارها بماند و فاسد شود 
و بعدهــا برای از بین بردن یا منتقل کردن آن برای ســایر 

مصارف غیر از مصرف اولیه، کشور متحمل هزینه شود. 
رئیس دســتگاه قضا اظهار داشــت: از سوی دیگر شاهد 
هستیم که به واسطه اشِــغال فضای قابل توجهی از انبارها 
توسط کالاهای فاسد شــده برای مدت طولانی، بنادر برای 
مدت قابل توجهی از دریافت کرایه نگه داشــت کالا در آن 

انبارها محروم می مانند. 
رئیــس قوه قضائیه  در ادامه بازدیــد خود از منطقه ویژه 
اقتصادی بندر امیرآباد، از برخــی مخازن نگهداری گندم و 

روغن این بندر بازدید به عمل آورد. 
رئیس عدلیه در ادامه، در واکنش به ترخیص نشدن 70 
هزار تن روغن که از اردیبهشــت ســال گذشته وارد کشور 
شــده، با وجود اینکه روغن در زمره کالاهای مورد نیاز مردم 
می باشــد، با خطاب قرار دادن مدیرکل غله استان مازندران 
اظهار داشــت: بنابر اعلام مســئولان ذی ربــط، علت عدم 
ترخیــص محموله 70 هزار تنی روغــن، علی رغم نگهداری 
حدودا یک ســاله آن در مخازن بندر امیرآبــاد، انتظار اداره 
غله برای افزایش قیمت این کالا در کشــور است؛ از سویی 
دیگــر ماهانه مبلغ معتنابهی از ناحیه اداره غله ماهانه صرف 
نگهداشــت این محموله روغن می گردد که از این حیث نیز 
به بیت المال خسارت وارد می آید این موارد تحقیق و بررسی 

جدی می شود. 
رئیــس قوه قضائیــه  در ادامه خطاب بــه مدیر کل غله 
مازندران، این نکته را نیز متذکر شد که بنابر اعلام خودتان، 
برای ذخیره کــردن این محموله روغن فضای کافی و محل 
مناســب ندارید و ماهانه مبلغ معتنابهــی پول اجاره مخزن 
نگهــداری آن را در منطقــه ویژه اقتصادی بنــدر امیرآباد 
پرداخت می کنید، بنابراین، پیامدها و تبعاتی نیز از این ناحیه 

ایجاد می شود. 
پــس از بازدید از بندر امیرآباد واقع در شــرق اســتان 
مازنــدران، رئیس قوه قضائیه  با طی حدود 170 کیلومتر به 
غرب این استان عزیمت کرد تا بازدیدی را از بندر نوشهر به 

عمل آورد. 
دستور کار اصلی در بازدید از بندر نوشهر نیز رفع معایب 

و معضلات موجود در ورود و خروج کالاها به این بندر بود.
در ایــن بندر نیز، یکی از معضلات موجود، فاسدشــدن 
محموله های ذرت و وضعیت نامناســب نگهداری آن ها بود؛ 
بر اساس گزارشات واصله و مشــاهدات مستند، بالغ بر سه 
هــزار و 700 تــن ذرت از مردادماه ســال 99 در انبارهای 
بندر نوشــهر موجود بوده که به ســبب بالا بودن مقدار سمّ 
موجــود در این محموله وارداتی، مجوز ترخیص آن از ناحیه 
اداره جات بهداشت و استاندارد صادر نگردید و ماندگاری کالا 
موجب فاسدشــدن آن شد؛ در حال حاضر نیز صاحبان کالا 
درخواست ترانزیت آن به کشور ثالث برای سایر مصارف غیر 
از خوراکی را دارند، اما اداره اســتاندارد به دلیل امکان نشت 
و ریختن ذرت ها در مســیر انتقال به کشــور ثالث و فقدان 
سازوکار مناسب، تاکنون مجوزهای لازم را صادر نکرده است 
و همیــن امر باعث ماندگاری این محموله فاســد در انبار و 
امکان ســرایت این فساد به ســایر محموله ها را ایجاد کرده 

است.
رئیس قوه قضائیه  در جریان بازدید از این بخش خطاب به 
مسئولان ذی ربط گفت: آیا در این خصوص که ممکن است 
فســاد و آلودگی این ذرت ها، به محموله های مجاور سرایت 

کند نیز اخطارهای لازم داده شده است؟ 
رئیس عدلیه در ادامه با اشاره به یکی از روندهای آسیب زا 
و دارای اشِکال در امر ورود و خروج کالاها به بنادر که سبب 
ماندگاری بالای آن ها و به تبع آن ها فساد یا متروکه شدنشان 
می شود، گفت: چرا اجازه داده می شود که مالکیت کالاهای 
موجود در انبارهای بنادر، دائما دست به دست شود تا از این 
طریق، بهانه و زمینه ای برای ماندگاری بیش از موعد کالاها 
در انبارهــای بنادر فراهم آید؟ چنانچه از ابتدای ورود کالاها 
به بنــادر، ضمانت های مقتضی از صاحبــان کالاها دریافت 
شــود، دیگر شاهد ســهولت در تعویض مکرر مالکیت آن ها 
نخواهیم بود. در ادامه بازدیــد میدانی رئیس قوه قضائیه  از 
بخش های مختلف بندر نوشهر واقع در غرب استان مازندران، 
رئیس قــوه قضائیه  به محل مخازن روغن خوراکی این بندر 
رفت و مشــاهده کرد که بالغ بر 10 هزار تن روغن خوراکی 
متعلق به شرکت بازرگانی دولتی ایران بیش از 300 روز در 
مخازن بندر نوشهر مانده است؛ بنابر اظهارات مسئولان بندر، 
به دلیل پایین آمدن قیمت روغن نســبت به زمان خرید آن 
و عــدم پرداخت هزینه انبارداری، شــرکت مذکور تمایل به 
ترخیص کالا ندارد؛ حال آنکه در صورت تخلیه این روغن ها، 
مخازن بندر نوشــهر قابلیت حداقــل 10 مرتبه بارگیری در 

سال و کسب درآمد بیشتر را خواهند داشت.
رئیس قوه قضائیه  در جریان بازدید از این بخش، سوالات 
مهمی را از مسئولان مربوطه به ویژه متولیان شرکت دولتی 
صاحب 10 هزار تن روغن خوراکی موجود در بندر نوشــهر 
مطــرح کرد؛ از جمله اینکه آیا موضوع تمایل نداشــتن این 
شرکت به فروش این محموله روغن به واسطه کاهش قیمت 
و به تبع آن ترخیص نکردن، مقرون به صحت است یا خیر؛ 
رئیس قوه قضائیه  در این رابطه دستور شفاف سازی موضوع 
را صــادر کــرد. موضوع دیگری که رئیس دســتگاه قضا در 
جریان بازدید از این بخــش مورد تاکید قرار داد آن بود که 

این محمولــه روغن خوراکی که در ترخیص آن تعلل وجود 
دارد، چه میزان از فضای مخازن بندر نوشهر را به اشِغال خود 
درآورده و از این طریق مانــع ورود محموله های دیگر برای 

پاسخگویی به نیازهای مصرفی کشور شده است. 
مسئول مربوطه در پاسخ به این سوال رئیس عدلیه اظهار 
کرد: در حالی که ما طی یک ســال گذشــته می توانستیم 
چندین کشــتی روغن خوراکی را وارد بندر نوشــهر کشور 
کنیم، ولی با وجــود این محموله و اشِــغال فضای مخازن 
توســط آن، یک سال است که از واردات روغن های خوراکی 
محروم شده ایم.  محسنی اژه ای در جریان بازدید از قسمت 
مخــازن روغن های خوراکی بندر بوشــهر بر این مقوله مهم 
تاکید کرد که چنانچه عواملی نظیر سهل انگاری و تلاش برای 
کسب منفعت بیشتر از ناحیه عده ای مانع از ترخیص سریع 
کالاهایی نظیر روغن خوراکی شــود، مشکلاتی برای کشور 
ایجاد خواهد شد لذا باید ســریعا در راستای رفع این قبیل 

مسائل،   اقدامات مقتضی را به عمل آورد.
بخش پایانی بازدید میدانی قاضی القضات از بندر نوشهر 
به پارکینــگ خودروهای لوکس واقع در این بندر اختصاص 

داشت.
معضل عمده در ایــن بخش، ناظر بر عدم تعیین تکلیف 
42 خودرو لوکس با ماندگاری 10 ســال در فضای باز است؛ 
دلیل توقیــف اولیه تمامی این خودروهــای لوکس، اجرای 
قانون ممنوعیت واردات خودروهای بالای 2500 سی ســی 
بوده اســت؛ البته تعــدادی از این خودروهــا نیز در مرحله 
بعدی توسط سازمان امور مالیاتی به دلیل بدهکاری مالیاتی 

صاحبان خودرو توقیف گردیده اند. 
رئیس عدلیه در جریان بازدید از این بخش به این موضوع 
اشاره کرد که فارغ از مسائلی که سبب توقیف این خودروها 
شده است - که باید در جای خود مورد رسیدگی دقیق قرار 
گیرد-  موضوع مهم در این قصیه، ماندگاری بالغ بر 10 سالهی 
تعداد قابل توجهی خودروی توقیف شده در پارکینگ و تحت 
شــرایط جوی مختلف است که ســبب وارد آمدن خسارت 
به آن ها می شــود لذا باید هرچه سریع تر در راستای تعیین 

تکلیف این خودروها اقدامات لازم صورت گیرد.

رئیس جمهور در ادامه برنامه های دومین ســفر استانی 
دولت مردمی به استان آذربایجان شرقی بیان کرد: اجتماعات 
مردمی برای مسئولین ما مسئولیت آور است، یعنی تشکیل 
چنین اجتماعی علاوه بر اینکه خوشحال کننده است، برای 
بنده و دیگر مسئولین و خدمتگزاران این مسئولیت را ایجاد 

می کند که برای خدمت به مردم شب از روز نشناسیم.
ســید ابراهیم رئیســی ادامه داد: منطقــه چاراویماق و 
هشــترود به لحاظ برخورداری از منابع زیرزمینی و اراضی 
حاصلخیــز زراعــی از موقعیتی کم نظیر برخــوردار بوده و 
مستعد رشد و پیشرفت است، و مردم و جوانان این منطقه 
باید قدر این ظرفیت هــا را بدانند و برای بالفعل کردن آنها 

همت و تلاش کنند.
او با طرح این ســوال که چرا با وجود چنین ظرفیت ها و 
استعدادهایی بخش قابل توجهی از جمعیت این شهرستان 

مهاجرت کرده اند، اظهار داشــت: قطعا اگر مردم نسبت به 
فعال شدن این ظرفیت ها امیدوار باشند، اقدام به مهاجرت 

از این منطقه نمی کنند.
رئیس جمهور مســئولان استانی را مکلف کرد کمیته ای 
با حضور مســئولان و صاحب نظران منطقه و استان تشکیل 
دهند تــا در مدت حداکثر 2 مــاه راهکارهای فعال کردن 
ظرفیت های چاراویماق و هشترود را بررسی و تدوین کنند 
و تصریح کرد: محرومیت هایی که در این منطقه مشــاهده 
می شود به دلیل عدم بهره مندی از ثروت ها و منابع طبیعی 
نیست، بلکه به دلیل عدم استفاده بهینه از این منابع است.

رئیســی اضافه کرد: نتایج کار این کمیته باید به گونه ای 
باشد که مردم و جوانان منطقه اطمینان پیدا کنند که ظرف 
امسال و ســال آینده با اقدامات جهادی، وضعیت اینجا به 
شکل جهشی تغییر کرده و بهبود خواهد یافت تا نسبت به 

ماندن در منطقه امیدوار شوند.
رئیس جمهور با اشاره به تعبیر »بهشت معادن« که برای 
توصیف این منطقه به کار برده می شود، خاطرنشان کرد: با 
وجود منابع طبیعی متنوع، زمین های حاصلخیز و منابع آبی 
مناســب نباید در این منطقه شاهد مشکل اشتغال باشیم. 
ظرفیت هــای این منطقه باید با همت شــما مردم و تلاش 
مسئولان فعال شود تا شاهد رونق اقتصادی و رفع مشکلات 

از جمله بیکاری باشیم.
رئیســی با بیــان اینکــه با وجــود اراضی وســیع در 
شهرستان هایی چون چاراویماق نباید شاهد مشکل مسکن 

در این مناطق باشــیم، گفت: مشــکلات مربوط به آب در 
مناطقی مثل چاراویماق نیز نه به دلیل کم آبی بلکه به دلیل 
عدم توزیع مناسب منابع آبی است که این مسئله با مدیریت 
صحیح توزیع قابل رفع است. او همچنین با اشاره به تصمیم 
اتخاذ شــده برای اعطای تسهیلات به کشاورزان برای خرید 
تراکتور افزود: با اعطای این تســهیلات مشــکل دسترسی 
کشاورزان منطقه به تراکتور رفع شده و حداقل هزار تراکتور 

در اینجا فعال خواهد شد.
رئیس جمهور ادامــه داد: این مردم هر جا که لازم بوده 
برای دفاع از انقلاب و نظام اسلامی خود به میدان آمده اند. 
در اغتشاشــات اخیر نیز مردم نشــان دادند کــه آگاه و با 
بصیرت هستند و در توطئه ها و فتنه ها دوست و دشمن را به 
خوبی از هم تشخیص می دهند و فتنه ها و شایعه پراکنی ها و 

صحنه سازی ها در دل مردم تأثیر ندارد.
رئیســی با بیان اینکه مردم نشــان دادند که عشق شان 
به نظام، ولایت و خون شــهدا همیشــگی اســت، تصریح 
کرد: مردم آذربایجان، نــه فقط آذربایجان ایران بلکه حتی 
آذربایجانی که در همسایگی ماست، نشان دادند که عشق و 
ارادت و دلبستگی شان به شکلی نیست که بشود با توطئه ها 
و فتنه ها در بین آنها جدایی انداخت و به هیچ وجه نمی توان 

بین این مردم و آن مردم جدایی  قرار داد.
رئیس جمهور اضافه کرد: پیوستگی این مردم به اسلام و 
پیوستگی آن مردم با دین و اسلام امری جدا نشدنی است، 
چرا که عشق به دین و ارزش ها در تمام وجودشان قرار دارد. 

لذا پیام مردم آذربایجان، پیام وحدت، انسجام و ایستادگی 
در مقابل دشــمنان و ساختن کشور به دست توانای جوانان 
عزیز اســت. رئیســی با بیان اینکه پیام مردم آن است که 
ما با همه وجود حمایت و پشــتیبانی می کنیم تا مسئولین 
بتوانند در انجام وظایف شــان موفق شوند، خاطرنشان کرد: 
این اجتماعات برای مســئولین ما مسئولیت آور است، یعنی 
تشــکیل چنین اجتماعی علاوه بر اینکه خوشــحال کننده 
اســت، برای بنده و دیگر مســئولین و خدمتگــزاران این 
مســئولیت را ایجاد می کند که برای خدمت به مردم شب 

از روز نشناسیم.
رئیــس جمهور گفت: به هیچ وجه اجــازه ندهید روابط 
ناسالم جای روابط سالم را بگیرد و یا عملکرد اداره ای مردم 
را ناراضی کند. تلاش کنید احســاس مردم این باشــد که 
دســتگاه ها و کارکنان آنها به دنبال حل مشــکلات مردم 
هســتند. جایگاه بنده و شما مسئولین باید خدمتگزاری به 
مردم باشد و به این جایگاه و گره گشایی از کار مردم افتخار 

کنیم.
رئیســی با اشــاره به مطالبــات مردم کــه از زبان امام 
جمعه شهرستان بیان شــد از جمله ساخت مراکز ورزشی، 
رفع مشــکلات جاده های مواصلاتی شهرســتان و احداث 
شــهرک صنعتــی در منطقه و موارد دیگــر تاکید کرد که 
همــه این درخواســت ها در مصوبات دور دوم ســفر دولت 
 مردمی به اســتان آذربایجان شــرقی لحاظ شده و ان شاالله 

تامین خواهد شد.

بازدید میدانی رئیس دستگاه قضا از انبارهای بنادر، گمرکات و اموال تملیکی

محسنی اژه ای: مصمم بر خشکاندن ریشه های فساد هستیم

در دیدار با مردم شهرستان چاراویماق:

رئیسی: اجتماعات مردمی برای ما، مسئولیت آور است

حاج علی اکبری: 
هدف دشمن در سال جاری 

انتشار یأس و بی ایمانی در جامعه است
به گفته امام جمعه موقت تهران هدف دشمن در سال جاری که دو انتخابات 

مجلس و خبرگان رهبری مهم داریم انتشار یاس و بی ایمانی در جامعه است.
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام محمدجواد حاج علی اکبری در خطبه های 
نمــاز جمعه این هفته تهران گفت: جدیدترین محصــول کارخانه ایمان و امید 
یعنی موشک ابر فراصوت فتاح رونمایی شد. از دانشمندان و جوانان رشید نیروی 
هوافضای ســپاه پاسداران که آمریکا و صهیونیسم را به هراس انداختند و سطح 

امنیت منطقه را افزایش دادند، تشکر می کنیم.
او با بیان اینکه رهبری در ســخنرانی اخیرشــان دو عامــل نرم افزاری مورد 
توجه امام یعنی امید و ایمــان را تبیین کردند، بیان کرد: علت انتخاب موضوع 
ایمان و امید این اســت که این دو عامل در انقلاب امام، تحول ملی، منطقه ای و 
جهانی را رقم زد که بیش از گذشــته در معرض آماج دشمنی هاست. اگر ملت 
ما به این ایمان الهی وفادار بمانند و امید خود را حفظ کنند، می تواند فتوحات 

تازه داشته باشد.
او ادامه داد: در همه سال های گذشته در سخت ترین صحنه ها، آنچه به فریاد 
ملت رسید، ایمان و امید ملت بود. روزهای سخت را به یاد بیاورید و شکر کنید. 
روزهایی که اندک بودید در خفقان پس از تبعید امام و روزهایی که خفقان، نفس 
مجاهدان را می گرفت نور امید و ایمان بود که آنها را نگه می داشت. در خرمشهر 

و تهران و تنهایی و غربت هویزه به یاد بیاورید که چطور عبور کردیم.
حاج علی اکبری گفت: دشــمن که الان دیگر از هر حیله ای فرو مانده است و 
گزینه های روی میزش زیر میز رفته اســت تلاش دارد با جنگ نرم این دو نرم 
افزار مهم را آماج حمله قرار دهد. شــبیخون فرهنگی را از قبل داشتند اما امروز 
بیشتر از گذشته دارند کار می کنند و اتاق های فکر شیطانی شان را فعال کردند.

خطیب جمعه تهران تصریح کرد: گســترش پوچ گرایی و نحله های شیطانی 
و غلبه گفتمان مادی گرایی، کاهش عفت و حیای عمومی و عادی سازی طلاق 
و فروپاشــی خانواده و کمرنگ کردن یاد امام و شهدا، تاریک نشان دادن آینده 
و ایجاد درگیری بین نیروهــای انقلاب و آحاد مردم و غیره از اقدامات و اهداف 

آنهاست. هدف آنها نسل جوان و نوجوان ماست.
حاج  علی اکبری ادامه داد: با تطهیر مظاهر عمومی از فساد و اهتمام بر رونق 
پایگاه های ذکر الهی و مســاجد و تقویت انســجام نیروهــای مومن با تاکید بر 
ســازمان های بســیجی و اصلاح روش ها به ویژه در آموزش و پروش و صیانت 
و تقویت ســازماندهی ها و تشکل های مومنانه و تغییر مدیریت های یاس آور و 
مبارزات عبرت آموز با مظاهر فساد اقتصادی و رفع تهمت از نظام و اصلاح ساختار 
اداری و بهبود معیشت عمومی باید کاری کنیم که دشمن در برنامه خود موفق 

نشود و این کارها از جمله اقدامات جدی نظام و دولت ماست. 

استعفا برای داوطلبان نمایندگی مجلس دوازدهم 
آغاز شد

مهلت اســتعفا از مســئولیت های اجرایی برای داوطلبان دوازدهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی از 19 خرداد آغاز و تا 25 خرداد 1402 ادامه دارد.

انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی یازدهم اسفند ماه امسال در 
سراسر کشور برگزار می شود و داوطلبان مشمول ماده 29 قانون انتخابات باید 6 

ماه پیش از آغاز ثبت نام از داوطلبان باید سمت خود استعفا کنند.
با آغاز استعفاها، روزشمار انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی 
نیز آغاز می شود، هرچند فعالیت ستاد انتخابات از ماهها قبل آغاز شده تا اقدامات 

اجرایی انتخابات را برنامه ریزی کند.
بر اساس ماده 29 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی، پست ها و مشاغلی 
که در قانون گفته شده و پست های هم تراز با آنها از داوطلبی نمایندگی مجلس 
محرومند مگر اینکه حداقل شش ماه قبل از ثبت نام از سمت خود استعفاء کرده 

و به هیچ وجه در آن پست شاغل نباشند.
بر اساس اطلاعیه ستاد انتخابات کشور، قبول استعفا بعد از مدت تعیین شده، 
برای ثبت نام و اعلام داوطلبی انتخابات مجلس شــورای اسلامی مورد پذیرش 

مراکز ثبت نام نیست.
بر اساس اعلام ستاد انتخابات کشور، علاوه بر مشاغل گفته شده در ماده 29 
قانون انتخابات مجلس، افراد شــاغل در مشاغل همتراز نیز باید در مدت تعیین 

شده استعفا دهند تا بتوانند آذرماه برای نمایندگی مجلس داوطلب شوند.
چنانچه داوطلبی همچنان نسبت به همترازی پست خود همچنان دارای ابهام 
اســت، به دلیل آنکه حقوقی از کسی تضییع نشود و امکان ثبت نام برای تمامی 
دواطلبان فراهم باشــد، ضرورت دارد یادشدگان فوق به قید فوریت، با حضور در 
فرمانداری ها، ستادهای انتخابات مستقر در استانداری ها یا ستاد انتخابات کشور، 
مراتب را اعلام تا در اسرع وقت از سازمان امور اداری و استخدامی استعلام لازم 
بعمــل آمده و نتیجه در اختیار فرد، افــراد یا افکار عمومی قرار گیرد. همچنین 
مشاغلی که با رعایت قانون و مقررات با مقامات ماده 71 قانون مدیریت خدمات 
کشوری همتراز شده اند، مشمول حکم بند ) الف( ماده 29 قانون انتخابات مجلس 

شورای اسلامی هستند. 
بر این اســاس عناوین سمت های مشمول بند )الف( ماده 29 قانون انتخابات 
مجلس شــورای اسلامی شامل 178 مورد، عناوین سمت های مشمول بند)ب(  
ماده 29 قانون انتخابات مجلس شــورای اســلامی شامل 141 عنوان و عناوین 
سمت های غیر مشمول ماده 29 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی شامل 

55 عنوان است.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس خبر داد
پیروزی حقوقی دولت در یک شکایت 

چند میلیارد دلاری حوزه انرژی
سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس از پیروزی دولت سیزدهم در یک پرونده 

شکایت چند میلیارد دلاری علیه کشورمان در حوزه انرژی خبر داد.
به گزارش ایرنا، مالک شــریعتی پیش از خطبه هــای نماز جمعه این هفته 
تهران، با اشــاره به دو خبر امید بخش در حوزه انرژی کشور بیان کرد: در سال 
های گذشته تجارت انرژی به ویژه حوزه گاز طبیعی با کشورهای همسایه بویژه با 

همسایه شمال شرقی یعنی ترکمنستان مدتی مورد غفلت قرار گرفت.
او با بیان اینکه ایران در گذشــته با ترکمنستان قرارداد واردات گاز داشتیم، 
افــزود: این موضوع پس از مدتی دچار اشــکال شــد که با تدبیــر وزارت نفت، 
بدهی های ایران در این بخش آن هم در ایامی که هیچ گونه تغییری در شرایط 

تحریمی ما ایجاد نشده بود، تسویه شد.
نماینده مردم تهران در مجلس ابراز امیداوری کرد که این اقدام زمینه بخش 
تجارت گاز و تبدیل شدن جمهوری اسلامی ایران به مرکز تجارت انرژی منطقه 
غرب آسیا باشد. شریعتی درباره دومین خبر امید بخش در حوزه انرژی توضیح 
داد: دومین خبر امیدبخش مربوط به رفع یک خطر از منافع اقتصادی کشور است 
که آن هم در حوزه انرژی بود. البته ماجرای قرارداد کرسنت و حواشی پیرامون 
آن فرصــت دیگری را می طلبد که درباره آن صحبت کنیم، اما دولت و معاونت 
حقوقی ریاست جمهوری تلاش کرد تا ساختار یک شکایت چند میلیارد دلاری 

علیه ایران از بین برود و این خطر هم از اقتصاد کشور برطرف شد.

بهادری جهرمی:

 بسیاری از تورم ها نتیجه عملکرد بد برخی بانک هاست
به گفته ســخنگوی دولت برخــی بانک ها به ویژه بانک هــای خصوصی، از 
دســتورات تمکین نمی کنند و در حوزه کلان اقتصــاد هم بد عمل می کنند و 

بسیاری از تورم های ما نتیجه این عملکرد بد و تخلفات برخی بانک ها است.
علی بهادری جهرمی در نشست با جمعی از بانوان کارآفرین گفت: در زمینه 
این سه گانه حمایتی از کارآفرینان، حوزه وام ها و تسهیلات است که ما می دانیم 
در این زمینه مشکلاتی وجود دارد و برخی بانک ها نسبت به مصوبات و قوانینی 
که داریم، تمکین نمی کنند. این فقط هم نسبت به وام های کارآفرینی نیست و 
در زمینه های دیگر مانند وام ازدواج نیز این مشــکل وجود دارد که برنامه برای 

برخورد با بانک های متخلف هم در نظر گرفته شده است.
 او ادامه داد: دولت برای حل این کارشکنی های بانک ها هم برنامه جدی دارد 
و همین امسال هم تدابیری در نظر گرفته شده تا با چند بانک مخرب خصوصی، 

برخورد جدی صورت بگیرد که یک مورد از آنها هم اقدام شده است.
ســخنگوی دولت افزود: همچنین طرح مجلس در خصوص بانک مرکزی که 
دولت گذشته با آن مخالف بود، مورد موافقت و حمایت دولت سیزدهم قرار گرفت 
و در مجلس تصویب شد. با تصویب نهایی این طرح، قدرت زیادی به بانک مرکزی 
داده می شــود تا از تخلف بانک ها جلوگیری کند. با اجرای این طرح ان شــاءالله 

امسال تحولی را در حوزه بانکداری شاهد خواهیم بود.

اخبار کوتاه


